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Vrijdag 8 december 2023 is voor mij een dag geworden 
om nooit te vergeten. Dankzij de hulp van mevrouw Jennyfer 
Fouani, Artist Coordinator bij HarrisonParrott management, 
staan mijn vrouw Elisabeth en ik om 18.00 uur bij Theater 
Kerkrade op onze afspraak te wachten. Er volgen een waan-
zinnig interessant interview en een schitterend concert. 
Ik ben weken bezig geweest om die ervaring in woorden te 
vangen, zodat ik deze met de lezers van de Klarinet kan delen. 
Welke opzet ik ook maar kies, elke poging loopt stuk op het feit 
dat ik te veel informatie weg moet strepen als ik een overzichtelijk 
artikel wil presenteren. Daarmee zou ik niet alleen jullie als 
lezers te kort doen, maar ook het gulle delen van inzichten door 

de geïnterviewde. Ik ben zelf nog steeds aan het ver-
werken wat sommige antwoorden voor mijn eigen 

dagelijkse klarinetpraktijk betekenen. Uiteindelijk heb 
ik besloten het simpel te houden en de artiest zo veel 
mogelijk zelf aan het woord te laten. Ik nodig jullie uit 

om mee te genieten van het gesprek dat wij hebben 
gevoerd. Hierna volgen drie kwartier met Martin Fröst. 1

Dit interview heeft plaatsgevonden in HuB.Kerkrade op 8 december 2023, 

oorspronkelijke voertaal is Engels, vertaling door Andreas en Elisabeth Bilo.

door Andreas Bilo

foto: Mats Bäcker
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AB: Als klarinetreparateur krijg ik veel vragen over ‘gear’. 

MF: Wat bedoel je met ‘gear’?

AB: Alles dat je kunt of moet gebruiken als je klarinet speelt. 
Mondstukken, rietbinders, koffers of andere accessoires. En 
natuurlijk klarinetten zelf.

MF: Goed.

AB: Ik probeer mijn klanten mee te geven dat de nadruk niet 
moet liggen op een specifiek merk of model, maar dat een 
instrument of accessoire het juiste gereedschap moet zijn voor 
iemands persoonlijke muzikale inzet. Je gereedschap is een 
relatieve keuze, je hoeft niet precies hetzelfde te spelen als de 
beroemde Fröst om goed te klinken of plezier te hebben.

MF: Oké. Goed. Ik praat tegenwoordig graag over ‘gear’. Vroeger 
zeer zeker niet.

AB: Inderdaad. Toen ik ter voorbereiding interviews met u uit het 
verleden heb bekeken en gelezen, is herhaaldelijk naar voren 
gekomen dat u niet bezig bent met ‘gear’. Zo krijgt u bijvoorbeeld 
de vraag welke rietbinder u gebruikt en u weet het op dat 
moment gewoonweg niet. Dat verbaast me, want u bent artiest 
op zo’n hoog niveau en tegelijkertijd lijkt u volledige vrijheid 
van uw muzikale gereedschap te hebben.
Ik vind het fijn om te horen dat u het nu wel interessant vindt 
om over dit onderwerp te spreken. Ik heb een aantal vragen 
waarmee ik hoop iets van uw inzichten over muzikaal gereed-
schap te kunnen delen met de lezers van de Klarinet.

MF: Ja, laten we het daar over hebben, dat is een interessant 
onderwerp.

AB: Het is een zeer breed en open thema. Daarom heb ik drie 
periodes uit uw leven gekozen als leidraad voor mijn vragen: 
uw eerste begin op de klarinet, periodes van intensieve studie, 
en uw huidige professionele leven.

MF: Super, ga je gang.

AB: Uw liefde voor de klarinet is begonnen toen uw vader thuis 
kwam met een opname van Mozarts Concerto met Jack Brymer 
op klarinet. Vrij snel daarna bent u begonnen met spelen. Weet 
u nog het merk of zelfs het model van uw eerste klarinet?

MF: Aah, waar begin je mee? Wat is die klarinet waar iedereen 
mee begint? Misschien was het een … Noblet? Het was een 
instrument dat kinderen destijds te leen kregen van de muziek-
school. Vrij snel daarna kreeg ik mijn eerste Buffet, ongeveer 
twee jaar later.

AB: U bent niet op zeer jonge leeftijd begonnen met klarinet 
spelen.

MF: Nee, niet echt superjong. Ik ben eerst begonnen op viool 
en toen overgestapt naar klarinet. Dat was rond mijn tiende, 
misschien was ik ook net elf.
‘Gear’ is een interessant onderwerp en ik ben er recentelijk mee 
bezig geweest in een totaal andere context. Ik heb nagedacht 
over … samenwerking … en daar kunnen we het nog over hebben, 
want dat is een fundamenteel principe dat we kunnen gebruiken 
in alles wat we doen. Ik ben van nature geen persoon die neigt 
naar samenwerking, ook niet met een instrument. Zo heb ik nooit 
aan mijn instrument getwijfeld toen ik begon met spelen. Ik heb 
altijd gedacht dat het probleem bij mij lag, wat zijn voordelen 
heeft, maar soms ook problematisch kan zijn. Ik herinner me het 
grote verschil dat ik elke keer merkte als ik bijvoorbeeld van 
klarinet of mondstuk wisselde, hoeveel beter ik opeens speelde 
en klonk. Ik realiseerde me dat de spullen die ik tot dat moment 
had gebruikt, gewoonweg niet erg goed waren.
Desondanks klonk ik ook best goed met dat mindere ‘gear’, omdat 
ik zo hard mijn best deed. Ik denk dat dat altijd mijn manier is 
geweest: ik ben een persoon die probeert te bereiken wat ik wil 
en ik ben volledig geobsedeerd door muziek … mijn focus ligt 
altijd op de muziek. En dan vind ik mijn eigen weg om daar te 
komen, in plaats van eindeloos te proberen of een rietbinder zo 
om of zo om [draait een denkbeeldige rietbinder links- en rechts-
om] beter klinkt. Dat heb ik nooit gedaan. Ik pak een willekeurige 
rietbinder en begin met spelen.

AB: Afgezien van het feit dat mijn dagelijkse werk draait om 
‘gear’, ben ik zo verbaasd over deze werkwijze door voorbeelden 

MF: Martin Fröst
AB: Andreas Bilo
EB: Elisabeth Bilo
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van topprestaties die ik ken uit andere vakgebieden. De meeste 
kampioenen in bijvoorbeeld autosport zijn niet alleen zeer 
getalenteerd op de baan, maar combineren dat met kennis 
over technische details en de afstelling van hun voertuig. 
Uit interviews lijkt u oplossingen altijd bij uzelf, in uw eigen 
lichaam te zoeken, nooit bij ‘gear’.

MF: Ja, dat is correct en je kunt natuurlijk altijd vraagtekens 
zetten bij mijn aanpak. Tegelijk is het ook best redelijk om te 
zeggen dat ik veel geluk heb gehad met mijn ‘gear’, want ik heb 
altijd op de beste modellen van Buffet kunnen spelen. Ik ben 
wat dat betreft gewoonweg verwend.
En als het bijvoorbeeld over mondstukken gaat … soms als ik 
over dingen praat, doe ik misschien een beetje alsof … ik probeer 
nooit de bolleboos uit te hangen, vooral niet als ik onder collega’s 
ben. Ik luister vooral, maar ik kan … soms denk ik dat ik me een 
beetje dommer voordoe dan ik ben. Wat ik daarmee bedoel, is 
dat ik op het moment zelf luister, om pas later te handelen. Als 
ik bijvoorbeeld zes klarinettisten heb gehoord die heel goed 
klinken en het blijkt dat ze op hetzelfde mondstuk spelen, dan 
probeer ik dat mondstuk op een later moment ook. En dan beslis 
ik of ik er op blijf spelen of niet.

AB: Dus op de achtergrond bent u toch aan het experimenteren 
met ‘gear’?

MF: Ja, natuurlijk.

AB: Laten we in het kader van oplossingen in jezelf zoeken, 
naar het huidige moment springen. In interviews legt u uit dat u 
het van nature ongemakkelijk vindt om op het podium te staan 
en dat elk optreden een nieuwe uitdaging is. Misschien ligt 
het aan mijn beroep dat ik een beetje een controlfreak ben als 
het aankomt op ‘gear’, maar ik zou willen beargumenteren dat 
muzikaal gereedschap het deel van een optreden is waar ik zelf 
zo goed mogelijk controle over kan hebben, in tegenstelling tot 
de vraagtekens die de zaal, het publiek, de andere muzikanten, 
enzovoorts zijn.

MF: Ja …

AB: Maar toch blijft u altijd de oplossing in uzelf zoeken?

MF: Dat is dus waar mijn aanpak in recente jaren is veranderd. Ik 

ben niet alleen meer gaan experimenteren, ik ben ook op steeds 
meer vlakken een samenwerking aangegaan.
Een voorbeeld is de Vivaldi-cd die ik heb opgenomen met de 
klarinet van Buffet Crampon die is gemaakt uit buxus. Ik had 
het voordeel dat ik direct een exemplaar kreeg toen dat model 
werd gelanceerd. Ik heb daarna lang gewerkt aan mijn toon, hoe 
ik moest oefenen op die klarinet, welk mondstuk ik het best kon 
gebruiken, vooral om samen te kunnen spelen met het barok-
ensemble waarmee ik de cd op heb genomen.
Een ander voorbeeld is het Buffet Crampon BCXXI model. Die kla-
rinet is ontstaan uit een samenwerking van Buffet Crampon met 
mijzelf en vier anderen. Ik bezit niet de kennis en ervaring om een 
klarinet van grond af aan te ontwerpen, ik had echter altijd een 
duidelijke mening over dit ontwerp en heb kleine aanpassingen 
voorgesteld die hebben bijgedragen aan het eindresultaat.
Bij Vandoren ging het op dezelfde wijze toen ik betrokken was bij 
de ontwikkeling van de Black Diamond mondstukken.

AB: Ik kan me voorstellen dat deze samenwerkingsverbanden 
veel technische discussies met zich meebrengen. Komend vanuit 
uw werkwijze tot dan toe, waren er momenten waarop u het 
gevoel had door de bomen het bos niet meer te zien?

MF: Weet je, je moet een balans vinden. Toen ik studeerde, had 
ik veel medestudenten die super nerdy waren als het op ‘gear’ 
aankwam. Soms vond ik het interessant om met hen te praten. En 
soms dacht ik dat ze vastliepen en ik sneller vorderde. Misschien 
zelfs veel sneller, omdat ik niet bezig was met ‘gear’, maar zo 
gefocust was op het resultaat dat je uit dat ‘gear’ kon halen.
Natuurlijk is het uiteindelijk een combinatie. Ik zou zelfs zeggen 
dat als je een mentor voor naast je muziek zoekt, je iemand 
moet kiezen die kennis heeft over al het gereedschap dat 
speeltechniek gemakkelijker maakt. Soms, als ik het heel druk 
heb, bijvoorbeeld als ik een stuk voor het eerst dirigeer zoals 
vanavond de 4e Symfonie van Brahms, heb ik niet voldoende 
tijd om al mijn instrumenten en accessoires voldoende voor 
te bereiden. En dan komen er gedachten bij me op zoals: ‘Oké, 
misschien speel ik niet op het gemakkelijkste mondstuk voor 
mij, want ik heb veel oefening nodig om een mooie toon uit dit 
Black Diamondmondstuk te krijgen’.

AB: Zou uw doel dan zijn om een mondstuk te vinden dat in alle 
situaties makkelijk te bespelen is of bent u per klarinet en stijl 
op zoek naar specifieke eigenschappen?
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MF: Wat ik bedoel is … Ik denk bijvoorbeeld dat veel mensen 
zullen zeggen dat de Black Diamond 7 die ik nu probeer, veel te 
zwaar aanblaast en dat je te veel lucht nodig hebt. Misschien is 
dat waar. Maar ik oefen veel en dan kan ik erop spelen. Ik weet 
nog dat ik het de eerste keer probeerde in het Lincoln Centre 
in New York. De klarinettist van het New York Philharmonic zei 
direct dat dit verreweg het beste klarinetgeluid was dat hij 
ooit had gehoord. Daardoor was ik er vrij zeker van dat het 
goed zat, maar inmiddels voel ik ook dat dit mondstuk vrij 
zwaar is om op te spelen.

AB: Elisabeth en ik hebben de BD7 ook geprobeerd en 
hoewel het een prettig spelend mondstuk is, lijkt het ‘in 
een vrij luide bandbreedte te leven’. Om het maximale 
uit de toon te halen, werd het volume te luid voor ons 
dagelijkse gebruik.

MF: Wat bedoel je precies met volume? 
In de breedte, of …?

EB: Alsof je het volume van een radio harder draait. 
Het is een luider mondstuk als je het vergelijkt met 
bijvoorbeeld de BD5.

MF: Hmm, goed. Misschien is dat wat ik voel als 
ik de solist ben bij een groot orkest. Als ik op een 
BD5 speel, of een mondstuk met een nog kleinere opening en 
een harder riet, wordt het geluid gecentreerd en is het gevoel 
‘mwah’ [duidt met zijn vuisten een kleine ruimte aan]. Als ik daarna 
op de BD7 speel, dan ‘WOAH’ [spreidt zijn handen en armen in een 
explosieve uitbreiding van ruimte].

AB: Je kunt de BD7 natuurlijk ook op heel zacht volume spelen, 
maar …

MF: … maar dat is een stuk moeilijker …

AB: Daarom denken wij dat de BD7 makkelijker te spelen is 
en beter klinkt in een luidere bandbreedte. 

MF: Daar moet ik nog wat langer over nadenken. Misschien moet 
ik dan toch de nieuwe BD6 eens proberen …
Is deze van mij? [wijst naar het glas water op tafel] Nee? Of is dit 
toch het mijne?

EB: Dat is uw water, 
ik heb het mijne al op.

MF: Ah, ok.

EB: Lust u nog wat anders?

MF: Nee, op dit moment niet, bedankt.

AB: Is er tegenwoordig een duidelijk moment waarop u weet dat 
u van klarinet, mondstuk of rietbinder wilt wisselen?

MF: Oh, zeer zeker. Ik ben nu veel meer een ‘gear nerd’. Vroeger 
deed ik niets anders dan spelen, spelen, spelen. Ik ben overgestapt 
van Buffet Crampon RC naar Festival. Ik heb denk ik uiteindelijk 
ongeveer tien jaar op een Festival gespeeld. Daarna kwam ik 

Sfeerbeeld: Martin Fröst ‘op zijn praatstoel’ tijdens het interview in Kerkrade. 

Polaroid door Elisabeth Bilo 




